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گروه سیاسی: داستان املاک شهرداری که در اختیار 
افراد مختلف قرار گرفته اســت داستانی قدیمی است. در 
طول 4 ســال گذشــته بارها در این باره خبرهایی منتشر 
شــده و از تلاش برای بازپس گیری این اموال سخن گفته 
شده اســت، این در حالی است که مسئولان شهرداری در 
دوره قبل هیچ واکنشــی به این موضوع نشــان نداده اند و 
ترجیح داده اند که این موضوع هم مثل »املاک نجومی«، 
واگذاری املاک شــهرداری به قیمتی پالییــن تر به افراد 
مختلــف در زیر بار انتشــار اخبار مختلــف و با روش های 
تبلیغاتی موازی فراموش شود! شاید بر همین اساس است 
که در این هفته ها که شــورای شــهر و شهرداری فعلی به 
روزهای پایانی کار خود نزدیک می شــوند، تبلیغات علیه 
این نهادها دوباره گسترش یافته است. تلاش شورای شهر 
بــرای تصویب لایحه » تعیین تکلیف املاک واگذار شــده 
شــهرداری تهران« مطمئنا منافع بسیاری را به خطر می 
اندازد و آنها هم به نوبه خود ســعی می کنند شورای شهر 
را تخریب کنند تا شــاید بتوانند هر آنچه این شورا تصویب 

می کند، زیر سوال ببرند!
بــا این همه طی روزهای گذشــته علی پیرحســین لو، 
دبیر کمیســیون واگذاری و بازپس گیری املاک شهرداری 
تهران در رشــته توییتی درباره ی تکلیف املاک شهرداری 
نوشت: در شورای شهر پنجم که یک ماه به پایان دوره اش 
باقی مانده، لایحه تعیین تکلیف املاک بالاخره به تصویب 
رســید. با تصویب این لایحه، بیش از هزار ملک شهرداری 
تهران از افراد و مجموعه هایی که به ناحق تصرف کرده اند، 
پس گرفته می شوند؛ که البته بیش از یک سوم آنها تا الان 

پس گرفته شده اند.
بر اساس نوشــته وی، ارزش دارایی های عمومی که در 
این ماجرا به نوعی از دست متصرفین آزاد شده یا می شود، 
چیــزی بین چهار تــا پنج هزار میلیارد تومان اســت. اگر 
بخواهید ابعاد قضیه دســتتان بیاید، تصور کنید که با این 
دارایی می شود نصف اتوبوس های تهران را نو کرد یا هزینه 

شش سال جمع آوری زباله کل تهران را پرداخت.
پیرحســین لو خبر داد: ماجــرای این املاک به موازات 
بحث امــلاک نجومی داغ شــده بود. »امــلاک نجومی« 
خانه هایــی بود که تا ســال ۹۶ با تخفیف هــای بزرگ و 
پرداخت قســطی به برخی مدیران یا افــراد مورد عنایت 
خاص شهردار فروخته شده بود. اما اینها املاک شهرداری 
بودند که بدون ســند زدن اما مفت و مجانی برای استفاده 
داده شده بود. املاک دســت چه کسانی بود؟ هرکس که 
فکرش را بکنید؛ موجه و ناموجه، فاســد و سالم، بی فایده 
و مفت خور یا مفید و عام المنفعه. از خانه ای که شــهرداری 
خریده و به مســجد ملحق کرده بود، تا عمارت میلیاردی 
در اختیار همســر و رفقای شــهردار. از انجمن های حامی 

بیماران خاص تا هیات کجایی های مقیم مرکز.
در حدود نیمی از موارد، فضاها به عنوان مراکز اجتماعی 
متعلق به خود شــهرداری فعالیت داشــت. در بقیه موارد، 
املاک دربســت واگذار شــده بود و شهرداری حتی امکان 

ورود و نظارت نداشــت. اطلاعات هــم بی نظم و درهم؛ از 
مسجد و حسینیه و هیات و حوزه علمیه تا اماکن سیاسی 

و نظامی و … کنار هم آمده بود.
مجموعه این ۲۰۰۰ مورد، که بعدا تعداد آن بیشتر هم 
شد، بی تعارف محصول چند سال کار بی نظم، واگذاری های 
پر از اشــکال، دقیقا با نیت توزیع رانــت، خاصه خرجی و 
ویژه خواری بود. اکثر موارد در یک فضای شــفاف و پیش 
چشــم مردم، اصلا جای دفاع و توجیه نداشــت؛ اما انجام 

شده بود و حالا باید اصلاح می شد.
این حجم از بی انضباطی و حق خوری البته تکان دهنده 
بود. اما تکان دادنش اصلا راحت نبود. کســانی که مرتکب 
این واگذاری ها شــده بودند، یا هنوز در شهرداری بودند و 
یــا در جاهای پرنفوذتر؛ بعضی مقصر و بعضی قاصر. اما در 
هرحال باید وقتی پنجری چرخ را می گرفتیم که ماشــین 

روشن و در حال حرکت بود!
به نوشته این مقام مسئول، در شورای شهر، این موضوع 
از ســال ۹۶ شروع شده بود. از همان زمان که بعد از بحث 
املاک نجومی، توجه ها به صدها مورد از املاک شهرداری 
جلب شــد که به عناوین فرهنگــی، مذهبی و اجتماعی و 
… در اختیــار افراد مختلف به خصــوص رفقا و نزدیکان 
مدیران وقت شــهرداری بود. شورا در مهر ۹۶ یک مصوبه 
مهم داشــت. در یکی از اولین مصوبات دوره پنجم، شــورا 
شهرداری را ملزم کرد که همه موارد واگذاری ها را از زمان 
تشکیل شورا در سال ۷۸ تا ۹۶ گردآوری و بررسی کند تا 
نهایتا شورا بتواند درباره آنها تصمیم بگیرد... چند ماه طول 
کشــید تا هم اطلاعات تا حدی منظم شد، هم موارد نقص 
اطلاعات را مشــخص کردیم، هم نظر ذی نفعان مختلف در 
شهرداری، شورا، بهره برداران و مسئولان قبلی شنیده شد، 
صدها مورد از نو بازدید و ارزیابی شد و … تا نهایتا در مهر 
۹۹ شــهردار پذیرفت که اولین گزارش رســمی به شورای 

شهر تحویل شود.
در تمــام چند مــاه اخیر کــه لایحه تعییــن تکلیف 
املاک در کمیسیون های شــورا در حال پیگیری و سپس 
معطل تصمیم گیری بود، هفته ای نگذشــت که در معرض 
سفارش ها و فشــارها و حتی رفتارهایی از جنس تهدید یا 
تطمیع نباشــیم؛ و در مواردی واقعــا و بی اغراق فقط خدا 
کمک کرد … موضوع تعیین تکلیف املاک واگذارشــده، 
بســیار پیچیده تر از توضیحی اســت کــه در چند جمله 
می خوانید. کســانی در این ماجرا دارای منافع بزرگ بودند 
)و هستند( که با هر روش و حربه ای که می توانند و فکرش 
را نمی کنید، در برابر تغییر رویه های غلط گذشته مقاومت 

می کنند. منافع منطق نمی شناسد.
در مدیریت شــهری هم همراه کــردن اطراف موضوع 
ســاده نبود. شوخی نیست؛ شورا و شهرداری در این ماجرا 
اختیار توزیع رانت های بزرگ را از خودشــان سلب کردند 
و به رویه هایی تن دادند که عملا امکان زدوبندهای بزرگ 
و به خدمت درآوردن این و آن را ســلب می کند. کدام آدم 

عاقل قدرت خودش را واگذار می کند؟!

بــدون ذره ای اغــراق؛ کســانی در خصــوص املاک 
واگذارشده شــهرداری ذی نفع بودند که با یک تماس آدم 
جابه جا می کنند. کســانی که با یــک تلفن، نظر فلان نهاد 
را برمی گردانند. کســانی که با لب تر کردن، دست و پای 
مدیــران را به تزلزل می اندازند. لابی های فراجناحی دارند، 

کارشناس می خرند، پرونده می سازند.
صحبت از میلیاردها تومان پــول بود. پول های بی زبان 
و بادآورده، در دســت کســانی که گاهی حتی هیچ نام و 
نشــانی از آنها در هیچ برگه ای درج نشــده بود. به خاطر 
نبود شــفافیت و رعایت نشــدن قوانین و ضوابط، املاک و 
اموال شــهرداری را تیول اشــخاص قرار داده بودند؛ بدون 

آنکه کسی بداند یا بتواند بفهمد.
در بالــغ بر هزار موردی که املاک شــهرداری در دوره 
ســابق واگذار شــده، اکثرا به دستورات شــخصی و غالبا 
شفاهی مدیران وقت شــهرداری اکتفا شده است. شخص 
شهردار یا قائم مقام او، بعضا معاونین شهردار و در بسیاری 
از موارد شهرداران مناطق، بدون اینکه اختیار قانونی داشته 

باشند، ملک واگذار کرده اند.
مــوارد متعددی پیــدا کردیم که حتــی ردی از اینکه 
چه کســی دســتور شــفاهی برای واگــذاری داده، وجود 
ندارد. مواردی را از لابه لای پرونده های چندین ســال قبل 
پیــدا کردیم که حتی شــهردار منطقه یا رئیس ســازمان 
نمی دانســتند چنین ملکی متعلق به شــهرداری اســت و 
در پرونده هــای حوزه املاک هــم ردی از آنها نبود. موارد 
متعددی هنوز هم هســت که به نام مســجد و حسینیه و 
حوزه علمیه، فضاهای تجاری با بودجه شــهرداری )یعنی 
پول مردم( ساخته شــده که درآمد آنها به جیب اشخاص 
می رود و هیچ حســاب و کتابی درباره آنهــا وجود ندارد. 
مــواردی بود که مغازه متعلق به شــهرداری با زد و بند در 

اختیار اشخاص مانده است.
در برخــی از املاک شــهرداری تهران که بــه افراد و 
حلقه های مرتبط با مدیران سابق واگذار شده بود، فعالیت 
سیاسی انجام می شد. در همین انتخابات اخیر هم مواردی 
بود که در املاک و فضاهای شــهرداری، به نفع یک جریان 
سیاســی فعالیت آشــکار انتخاباتی برقرار بود و متأسفانه 

کسی توان جلوگیری نداشت.
پیرحســین لو در پایان نوشته اســت: حالا همه املاک 
تعیین تکلیف شــده اند: بیش از هــزار ملک پس از اصلاح 
رویه ها و دســتورالعمل ها و شفاف شــدن نحوه اداره آنها، 
مســتقیما در زیرمجموعــه شــهرداری )عمدتــا معاونت 
اجتماعــی و فرهنگــی( فعالیــت می کنند. اینهــا درواقع 
فضاهــای عمومی در اختیار مردم هســتند با کاربری های 

ورزشی، اجتماعی و فرهنگی.
بیش از هزار ملک هم خارج از تصدی یا نظارت مستقیم 
شهرداری بوده اند و در اختیار اشخاص، موسسات و نهادها. 
بخشــی از اینهــا مورد اســتفاده مســکونی )و البته همه 
غیرقانونی( هستند، بخشــی فضاهای مذهبی و فرهنگی، 
بخشــی فعالیتهای اجتماعی و بخشــی هــم کاربری های 

نظامی، انتظامی، دولتی و حاکمیتی دارند.
 از مجموع این هزار ملک، بیش از یک سوم )تا الان شاید 
نزدیک به نیمی از آنها( در این دو سال پس گرفته شده اند؛ 
اعم از اینکه تخلیه شده یا به مسیرهای قانونی مثل فروش 
و اجاره طبق مقررات و آیین نامه ها تبدیل شــده باشــند. 
بخش دیگری باید پس گرفته شــوند و البته بخشــی هم 

امکان بازپس گیری ندارند...
حدود ۱۵۰ مورد از املاک و فضاهای شهرداری هستند 
که با وجود اخطار و پیگیری، تصرف کنندگان آنها در مقابل 
بازگرداندن حق شــهرداری و شهروندان مقاومت می کنند؛ 
عمدتا با اتکا به پشتوانه های خاص سیاسی و ارگانی و … 
که امیدوارم در یک ماه آینده بتوانیم بخشی از این املاک 

را هم بازپس گیری کنیم.
اما مهمتر از این موارد، اصلاحی است که در یک مسیر 
غلط، غیرقانونی و پر از رانت و فســاد انجام شــد.رویه ای 
که در دهه های گذشــته برای واگــذاری بی مبنای املاک 
شــهرداری به ذی نفعان مختلف سیاسی و اجتماعی وجود 
داشــت، در این چهار سال تغییر کرد و چه آرزویی بهتر از 

اینکه این راه ادامه داشته باشد.
امیــدوارم در یک مــاه پیش رو بتوانیــم علاوه بر پس 
گرفتن مــوارد باقی مانده، به اجرای مصوباتی که از شــورا 
گرفته ایم و عمدتا ناظر به شــفاف کردن و انتشار اطلاعات 
واگذاری ها و … اســت، برسیم. کل تلاش هایی که تا الان 
توضیح دادم یک طرف، و تثبیت و ماندگار و نهادینه کردن 

این دستاوردها یک طرف.
 و امیدوارم دوســتانی که در شــورای بعدی بر سرکار 
می آیند و مدیریت شــهری را در چهار سال بعد در دست 
می گیرند، با عینک جناحی به منافع شهروندان نگاه نکنند 
و اصلاحــات نهــادی صورت گرفته در ایــن جنبه مهم از 
فعالیت شــهرداری را بپذیرند و ادامه دهند تا دیگر شاهد 

حیف و میل املاک و اموال شهر نباشیم.
شــهرداری یک نهاد فاسد نیســت و پرسنل آن عمدتا 
آدمهای سالمی هستند. شاید این نهاد در دهه های گذشته 
محل نارضایتی های بســیاری بوده، و شاید فعالیت هایش 
بیش از دیگر نهادها در معرض فســاد قرار داشــته باشد. 
ولی اگر درست و سالم مدیریت شود، می تواند به یک نهاد 
شــفاف، پاسخگو و کم فساد تبدیل شــود. ما اصلاح طلبان 
برای چنین کاری تجربه و توان کافی نداشتیم. تلاشمان را 
کردیم و در مواردی هم موفق بودیم، اما نه همه جا. شــاید 
بیش از هر چیز از خودی ها ضربه خوردیم؛ کسانی که باور 
نداشــتند کار اصلاحی با آلودگی به رانت و فســاد ممکن 
نیست. امیدوارم بتوانیم قبل از شیشه، دستمال را هم پاک 
کنیــم. حالا که به هر دلیل مــردم رای ندادند و این دوره 
از حضور اصلاح طلبان در مدیریت شهری تهران چهارساله 
تمام شد، کاش اصلاحاتی که در این دوره انجام شده، دچار 
عقبگرد نشود و شورا و شهرداری اصولگرایان هم نسبت به 
عملکرد گذشــته خود آنان شفاف تر، کم فسادتر، برنامه دار، 

شهروندمدار و پاسخگو باشد.

خدا کند روند اصلاحی شهرداری تهران از ماه بعد دچار عقبگرد نشود!

روایتی از تعیین تکلیف املاک شهرداری

رئیس جمهــوری با تاکید بر لزوم ســرمایه گذاری در 
صنعت برق گفت: اگر تولید در بخشــی می خواهیم، باید 
ســرمایه گذاری شــود. اگر در بخش کشاورزی یا صنعت، 
تولید خاصی مدنظر ماســت، باید ســرمایه گذاری شود. 
سرمایه گذاری از اصول اساســی است اما بدون سرمایه و 

با دست خالی هم نمی شود کاری کرد.
به گزارش ایرنا، حجت الاســلام والمســلمین »حسن 
روحانی« صبح دیروز چهارشــنبه در جلسه هیات دولت 
گفت: ســخنانم را از ابراز تاســف به خاطر مشکلاتی که 
مردم در این چند روز برای اســتفاده از برق مواجه شــده 
اند، آغاز می کنم. بعد تصمیماتی که توسط معاون اول در 
جلسه دیروز و همچنین امروز در هیات وزیران گرفته شد، 

را توضیح می دهم.
وی ادامه داد: همــواره در جامعه بین واقعیت هایی که 
روزانــه ما می بینیم و آنچه مطلوب ماســت، فاصله وجود 
دارد. همیشــه باید تلاش کنیم ایــن فاصله را کم کرده و 
اگر امکانپذیر است، برداریم. هر چند، همواره بین وضعیت 

موجود و وضعیت مطلوب بدون فاصله نخواهد بود.
رئیس دولــت دوازدهم با بیان اینکه باید ریشــه ها و 
علت های این فاصله و مشــکل را به خوبی مورد بررســی 
قرار دهیم، اظهار داشت: ممکن است حادثه ای رخ دهد و 
دستگاه ما دچار معضلی شود. ممکن است با برخی حوادث 
قابل پیش بینی یا غیرقابل پیش بینی روبرو شویم. ممکن 
اســت در کشور با زلزله، سیل، کرونا و جنگ اقتصادی و... 
روبه رو باشــیم. مثلا قابل پیش بینی نبود که فروردین ۹۸ 
در کشور ما ۲۵ استان دچار سیل می شود. پیش بینی این 
بود که بارش ها از حد نرمال بالاتر است. پیش بینی ها هم 
خیلی دقیق نیســتند و کشورها با مشکلات فراوان مواجه 

می شوند.
روحانی با بیان اینکه در مسئله برق ریشه مشکلات را 
باید لمس کنیم، تصریح کرد: در کشور باید سرمایه گذاری 
شود. اگر تولید در بخشی می خواهیم، باید سرمایه گذاری 
شــود. اگر در بخش کشــاورزی یا صنعت، تولید خاصی 
مدنظر ماســت، باید سرمایه گذاری شــود. سرمایه گذاری 
از اصول اساســی اســت. بدون ســرمایه و با دست خالی 

نمی شود کاری کرد. می شود شعار بدون محتوا.
وی با طرح این ســوال که چرا سرمایه به اندازه کافی 
نمی توان در بازار ایران آورد؟ خاطرنشان کرد: این مسئله 
باید بــه مردم توضیــح داده شــود. ۲۰۰، ۳۰۰ میلیارد 
طرح آماده ســرمایه گذاری داریم؛ چه در مسئله آب، چه 
در مســئله برق، چه در مورد تصفیــه آب، چه در فولاد، 
آلومنیوم، پتروشــیمی و... طرح های زیادی وجود دارد که 

مورد مطالعه قرار گرفته و جانمایی هم شده اند.
رئیس جمهــوری بــا بیــان اینکه در داخــل برخی از 
مشکلات را می شود حل و فصل کرد، ابراز داشت: اگر همه 
دستگاه ها هماهنگ شوند، این کار شدنی است. امیدواریم 
از ۱۲ مردادمــاه به بعد این هماهنگی و همســویی ایجاد 
شود، اگرچه عده ای از شغل شان می افتند، چراکه انتقادات 
عجیب و غریبی می کردند ولی از آن تاریخ به بعد همه از 

یک جناح و تفکر می شوند.
روحانی با بیان این که برخی مشکلات در سرمایه گذاری 
مربوط به داخل می شــود و قابل حل است گفت: اگر قوا 
همه با هم همفکر و هم نظر شــوند مشــکلات قابل حل 

است. زمانی که هم نظر نیستند کار می ماند.
 FATF وی با اشاره به فرایند تصویب لوایح مرتبط با 
اظهار کــرد: دولت تصمیم گرفت و لوایح آن را آماده کرد 
و به مجلس برد، مجلس شــورای اسلامی تصویب کرد و 
به  شــورای نگهبان رفت و آنجا با ما همکاری کرد و جای 
دیگــر گیر افتاد. جایی که ما اصلا فکر نمی کردیم در آنجا 

ماند و گرفتار شــد و FATF بدست نیامد. نتیجه آن چه 
می شــود. تا این مساله حل نشــود، روابط ما با بانک های 
دنیا دچار مشــکل است. شاید نظرات مختلف زیاد باشد و 
کســی هم بگوید بهتر است که FATF نداشته باشیم که  

من کاری به آن ندارم اما این یک واقعیت است.
رئیس جمهوری گفت: بانک های بیش از ۱۹۰ کشــور 
دنیا در چارچوب FATF  عمل می کنند و همه هم داخل 
آن هســتند. دو کشــور کره شــمالی و ایران بیرون این 
چهارچوب هستند. ما در دولت یازدهم به داخل برگشتیم 
اما لوایح که دچار مشکل شد ما دو بار در لیست سیاه قرار 
گرفتیم لذا ریسک کشــور بالا می رود در آن صورت چه 

کسی می خواهد سرمایه گذاری کند.  
وی افزود: برای سرمایه گذاری داخلی یا سرمایه گذار 
خارجی در نهایت بانک اســت که سرمایه گذاری می کند 
چرا که کسی ســرمایه ای ندارد که سرمایه گذاری کند. 
کســی پولی ندارد که یک میلیارد یــا ۵۰۰ میلیون دلار 
ســرمایه گذاری کند بلکه باید یا بانــک داخلی، یا بانک 
خارجــی و یا صندوق توســعه به میــدان بیاید که پول 
بیاورند. کسی که می خواهد کار عظیم و بزرگ انجام دهد 

در جیب خود پول ندارد مصرف کند.
رئیس جمهوری ادامه داد: ما طرح بســیار عظیمی را 
پنجشــنبه در کرمان افتتاح می کنیم. فردا برای اولین بار 
بعد از پیروزی انقلاب، کوره بلند را در استان کرمان افتتاح 
می کنیــم. مجموعا فردا 4۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه 
گذاری افتتاح می کنیم. ارزش یکی از این طرح ها که کوره 
بلند است بیش از ۲4 هزار میلیارد تومان است. این طرح 
یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار اعتبار می خواست که این 

اعتبار با برجام حاصل شد.
روحانــی اضافه کرد: زمانی که برجام حاصل شــد این 
پــول هم حاصل شــد وگرنه این کوره بلند را نداشــتیم. 
بنابراین کوره بلندی که فردا افتتاح می کنیم برای برجام 

است.
رئیس دولت تدبیر و امید یادآور شــد: ده ها طرحی که 
در سال ۹۹ افتتاح کردیم همه مال برجام بود. چرا؟ زمانی 
که قادر هستید نفت بفروشید ۳۸ درصد پول این نفت به 
صندوق توسعه واریز می شود. بعد از صندوق توسعه برای 
سرمایه گذاری در زمینه های برق، آب،  فولاد و پتروشیمی 
یــا هرجایی که لازم باشــد پــول داده می شــود. وقتی 

صندوق شما پول ندارد چه کار باید کرد.  وی اضافه کرد: 
طرح هایی وجود دارد که صندوق هم تصویب کرده و آماده 
است اما به خاطر این که پول نیست نمی توان آنها را اجرا 
کــرد. چه پول داخلی برای صنــدوق و بانک ها و چه پول 
خارجی برای بانک های خارجی در صورتی حاصل می شود 
که بتوانیم در جنگ اقتصادی پیروز شویم و تحریم را هم 
برداریم. بتوانیم FATF را هم نهایی کنیم. اگر همه دست 
به دست هم دهیم و کمک کنیم این سریعتر حل می شود. 

اینجا دیگر دست خود ما است.
روحانــی گفت: بانک خارجی در اختیار ما نیســت اما 
صندوق توســعه خالی اســت و نمی توانیم نفت بفروشیم 
و با بانک هــا به خاطر FATF نمــی توانیم رابطه خوبی 
داشــته باشــیم. نتیجه آن این است که ســرمایه نیست. 
وقتی ســرمایه نیست طرح های بزرگ را نمی شود اجرایی 

و عملیاتی کرد.
رئیــس جمهوری گفت: طرحهای ۱۵هزار مگاوات برق 
معطل فاینانس اســت و نیاز به پــول دارد. پول و منابع 
۱۶ هزار مگاوات به طریقی تامین شــده اســت در دست 

اجراست و ۱۵ هزار مگاوات دیگر آماده است.
 روحانی ادامــه داد: در همین طرح های آب و برق در 
ســال های اخیر چهار و نیم میلیارد آماده سرمایه گذاری 
بود کــه تحریم ترامپ آمد و خــروج ترامپ موجب قطع 
همه اینها شــد و چهار و نیــم میلیارد در طرح های آب و 

برق عقب افتادیم.
وی تصریح کــرد: مردم عزیز ما ایــن نکته را به طور 
اساســی مطلع باشــند زیرا هر حادثه ای که رخ می دهد، 
مرغی که در عروســی و عزا سر بریده می شود دولت است 
و می گویند دولت خوب کار نکرد و مدیریت ضعیف بود و 
کارآمدی پایین بود. هیچ کس نمی آید و توضیح بدهد که 

ریشه این مشکلات کجاست.
رئیس جمهوری بیان کرد: به اعتقاد من FAFT دست 
خودمان و مربوط به داخل کشور است. ما می توانیم همین 
فردا FATF را حل کنیم تا روابط ما با بانک ها تغییر کند. 
روحانی با اشاره به مسئله جنگ اقتصادی گفت: ما در 
جنگ اقتصادی پیروز شــدیم و مسئله تحریم باقی مانده 
اســت که دســت خودمان اســت البته بخشی هم دست 
دیگران است اما اصل ما هســتیم. می توانیم همین هفته 
تصمیم بگیریم تمام کنیم و می تواند ماه ها ادامه پیدا کند 

که بحث دیگری است.
وی بــا تاکید بر اینکه نباید مســائل اساســی را از یاد 
نبریــم و فراموش نکنیــم و به فرعیات بچســبیم ،گفت: 
البته نمی خواهــم بگویم اگر اکنون وارد مشــکلی به نام 
برق شــده ایم، بگوییم مشــکل برق مربوط به FATF  و 
جنگ اقتصادی اســت و ما هیچ مسئولیتی نداریم. اگر ما 
سال های قبل را نگاه کنیم، در دولت یازدهم و دوازدهم به 
اندازه معمول دولت های گذشــته و کمی بیشتر، هر سالی 
یکهزار و ۷۷۵ مــگاوات برق تولیــد و ظرفیت آن اضافه 
می شــده است. اکنون این رقم ۲۵۰۰ مگاوات است یعنی 
به طور معمول در این ۸ ســال علیرغــم تحریم، کرونا و 
ظرفیت بیش از معمول دولت های گذشته سرمایه گذاری 

و حاصل شده است.
رئیــس دولت دوازدهم گفت: در برنامه ششــم که ۲4 
هزارمگاوات به ظرفیت برق کشــور اضافه شده، ۱۹ هزار 
و ۷۳۲ مگاوات مربوط به دولت یازدهم و دوازدهم اســت 
و طرح آن هم مشــخص است. یک وقتی در این جلسه ای 
بحث شد و یکی از نمایندگان مجلس که شبهه ای داشت، 
آقای نوبخت به همان جلسه رفت، آمار و ارقام همین ۱۹ 
هزار و ۷۳۲ مگاوات را با تمام نیروگاه هایی که افتتاح شده 

بود را ارائه کرد.
رئیس جمهوری گفت: گاهی وقت ها انســان حرف های 
عجیب و غریبی می شــنود. من از نمایندگان مجلس، قوه 
قضاییه تقاضا می کنم، ســخنی کــه بیان می کنیم، دقیق 
باشد. یک دفعه شخصی می گوید هیچ  چیزی افتتاح نشده 
است، در این دو، سه ماه ۲ نیروگاه برق را خود من افتتاح 

کردم.
وی اضافه کرد:در ســال ۹۹ در شــیروان و هریس ما 
افتتاح داشــتیم کــه یکی نیروگاه بخــار و دیگری گازی 
بود. بنابر این ما مرتب در حال افتتاح هســتیم. مردم که 
شــاهد هستند و مشــاهده می کنند، هر روز نیروگاه های 
متعــدد تجدیدپذیر و غیرتجدیدپذیر افتتاح می شــود.در 
قسمت های دیگر هم همینطور است و کارهای دیگری که 

در سراسر کشور انجام می گیرد بر همین مبناست.
روحانی خاطرنشــان کرد: ما در این ۱۱ ســال و ۸-۷ 
ماهی که گذشــت هیچ مشــکلی بخصوصــی برای برق 
نداشتیم حالا در این یکی دو ماه اخیر این مشکلات پیش 

روی ما قرار گرفت که دلایل مختلفی دارد.
رئیس جمهوری بیان کرد: البته بعضی از کشــورهای 
دیگر هم در همین ایام دچار مشکلاتی شبیه مشکلات ما 
شده اند. به عنوان مثال، چین الآن در برق دچار مشکلات 
شده که در ۱۰ سال اخیر بی ســابقه بوده، آمریکا هم در 
بسیاری از ایالت هایش در زمینه برق دچار مشکلات شده 

که بی سابقه بوده است.
وی افزود: ممکن است کشورهای دیگر هم در مقطعی 
به دلایلی مشــکل پیدا کنند که مــن کاری به آن ندارم. 
اما  به دلیل خشکسالی و اینکه آب سدهای ما الان بسیار 
کمتر از سال های قبل اســت نیروگاههای برق آبی های ما 
نمی تواند فعال باشد. علاوه بر این وقتی گرما زیاد می شود 
مصرف وســایل سرمایشی بیشتر می شــود که اینها هم 

تاثیرگذار هستند.
رئیــس جمهوری با بیان اینکه اقدامات بزرگ و افتخار 
آمیزی در بخش صنعت انجام شــده اســت،  گفت: وقتی 
می گوییم مصرف برق افزایش پیدا کرده گاهی خوشحال 
کننده اســت، زمانی که می گویند در صنعت مصرف برق 
افزایش یافته خوشــحال کننده است یعنی صنعت توسعه 
پیدا کرده اســت. وقتی می بینیم مصرف صنعت امســال 
نسبت به سال گذشته ۱۰ درصد افزایش پیدا کرده است 

به این معناست که صنعت توسعه و ما افتخار می کنیم. 

روحانی اعلام کرد

تحریم های ترامپ، مانع ۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری در آب و برق 
۱۹۰ کشور دنیا در چارچوب FATF  عمل می کنند به جز کره شمالی و ایران!

جهانگیری: 
اضافه شدن تولید برق تقریبا غیر ممکن است

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه اضافه شدن تولید برق تقریباً دیگر 
غیر ممکن است، خاطر نشان کرد: تمام نیروگاه ها با تمام ظرفیت ممکن در حال 

تولید هستند.
به گزارش ایســنا، اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری پیش از ظهر 
چهارشنبه در حاشیه جلسه هیئت وزیران در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی 
درباره  نتیجه بازدید اخیرش از مرکز پایش صنعت برق کشور ،گفت: نتیجه بستگی 
به آثار کار دارد؛ اگر دیدید وضع بهتر شــده، بدانید به دلیل تصمیماتی است که 

اتخاذ شده است.
وی همچنین به ارائه توضیحاتی درباره وضعیت قطعی های مکرر برق در سراسر 
کشور طی روزهای اخیر پرداخت و اظهار کرد: در حوزه برق باید با مردم صحبت 
کرد و وضعیت را توضیح داد؛ چراکه برق با زندگی همه مردم ارتباط دارد و مردم 

به این موضوع حساسیت دارند.
معــاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه اضافه شــدن تولید برق تقریباً 
دیگر غیر ممکن است، خاطر نشان کرد: تمام نیروگاه ها با تمام ظرفیت ممکن در 
حال تولید هستند. در زمینه نیروگاه های برق-آبی نیز وضعیت سدها برای ما مهم 
است و بویژه با توجه به اینکه پیش بینی می شود در فصل پاییز، بارندگی در وضع 
خوبی نیست، باید نسبت به تأمین آب شرب مردم به دقت توجه کرد تا زمانی این 
موضوع با مشــکل روبرو نشود؛ اینها از موضوعاتی است که دولت ها باید بیشتر به 

آن توجه داشته باشند.
جهانگیری تاکید کرد: سقف حجم تولید برق مشخص است و این میزان مصرف 
اســت که افرایش می یابد؛ مهمترین کاری که وزارت نیرو باید در این زمینه انجام 
دهد این است که تا جایی که مقدور است مصرف را کاهش داده و فاصله موجود 
میان تولید و مصرف را مدیریت کند تا آثار اقتصادی، سیاســی  و اجتماعی آن به 

حداقل برسد.

توصیه نوبخت به مسئولین
محمد باقر نوبخت در جمع خبرنگاران در حاشــیه جلسه دولت گفت: ظرفیت 
بزرگی در کشــور وجود دارد اما به عنوان کسی که در جریان امور با جزییات آن 
هستم  به صراحت بیان می کنم که امکان استفاده از ظرفیت های کشور در حال 
حاضر وجود ندارد اولین اقدام این اســت که به صورت عزتمندانه این تحریم باید 

برداشته شود.
رئیــس ســازمان برنامه و بودجــه  ادامه داد: فکر می کنم کســی که این بار 
مســئولیت  اقتصادی را به دوش میگیرد اگر مانند حال حاضر از درآمد های صد 
وچند میلیاردی فقط چند میلیارد دلار در اختیارش باشد قطعا دچار مضایقی می 
شود که اســتفاده مطلوب ظرفیت های اقتصادی برای مردم را حتما دچار چالش 
میکند.   وی گفت: همه ظرفیت های داخلی کشور باید مد نظر قرار گیرد، توصیه 

من این است که همه همت ها به رفع تحریم متمرکز شود.
نوبخــت در ادامه گفت: مردم با مشــکل کمبود برق مواجه هســتند و با این 
وضعیت عده ای اظهار نظرهای نادرستی مطرح می کنند. اظهار نظری که از رسانه 
ملی منعکس شــد این بود که در برنامه ششــم توسعه اصلا تلاشی در این زمینه 

صورت نگرفته است.
نوبخت عنوان کرد: ســازمان برنامه و بودجه چند گزارش از ظرفیت ســازی 
نیروگاهی در برنامه ششم و مقدار ظرفیت انرژی الکتریکی افزایش یافته در دولت 

یازدهم و دوازدهم را ارائه می دهد که پیگیری و راستی آزمایی شود.
وی افزود: ۲4 هزار و ۳۳۷ مگاوات در طی برنامه ششــم ظرفیت سازی صورت 
گرفت. در دولت های یازدهم و دوازدهم بالغ بر ۱۹ هزار و ۷۳۲ مگاوات به ظرفیت 
برق ما اضافه شــد. همچنین، در بین ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ دولت به دلیل 
اینکه هزینه تمام شده تولید برق بیشتر از قیمتی است که به مصرف کننده عرضه 

می شود، ۲۱ هزار میلیارد تومان  از بدهی های این صنعت را تقبل کرد.

 الحاق تسلیحات و تجهیزات راهبردی 
و مدرن دفاعی به سپاه

صبح دیروز چهارشنبه طی مراسمی، با حضور  سردارسرلشکر پاسدار حسین 
سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی سردار سرتیپ پاسدار محمد 
پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه و جمعی از فرماندهان، مسئولان و کارشناسان 
ارشد نیروهای مسلح، مجموعه متنوعی از تسلیحات و تجهیزات راهبردی و مدرن 
دفاعی به سازمان رزم نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی الحاق گردید. 
در این مراســم ،  با الحاق نســل جدیدی  از  موشــک های نقطه زن و دقیق زن، 
بالگردهای هجومی، شناســایی و تک ور و پهپادهای برد بلند رزمی،شناســایی و 
انتحاری در فرایند تکامل قدرت دفاعی نیروی زمینی ســپاه گام مهم دیگری به 

جلو برداشته شد.
 ســامانه های موشــک انداز ضد زره و ضد تانک و راکت های دقیق زن و نقطه 
زن با پیوســت و ترکیبی از دیگر تسلیحات و مهمات هوشمند الحاقی، سرعت و 
توان تحرک و قدرت عملیاتی یگان های نیروهای مخصوص، تکاور، رزمی، زرهی و 

توپخانه نیروی زمینی سپاه را بیش از پیش ارتقا خواهند بخشید.
 یکی از مهم ترین ویژگی های این مرحله  از الحاق، آغاز بهره برداری و بکارگیری 
از مهمات، تجهیزات و تســلیحاتی است که مراحل ساخت و تولید آنها بر فرایند 
و راهبرد هوشمند ســازی منطبق بوده و از سوی دیگر محصول ارزشمند تلاش 
و اهتمام متخصصان و کارشناســان داخلی و از جمله ســازمان تحقیقات و جهاد 
خودکفایی نیروی زمینی سپاه است که اکنون به مرحله بهره برداری نهایی رسیده 

است.
 نســل نوین و ارتقا یافته ای از موشک های ضد زره، بمب ها و راکت های دقیق 
زن و نقطه زن نیز در میان ادوات و تجهیزاتی دیده می شــد که در این مراســم 
به ظرفیت و توانمندی های دفاعی و امنیتی نیروی سرافراز زمینی سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی ملحق گردید.
 ارتقای بیش از پیش دقت، کنترل، تقویت آتش، هوشــمند سازی و همچنین 
افزوده شــدن برد موثر و حجــم و قدرت آتش در مواجهه بــا تهدیدات، از دیگر 
ویژگی هایی اســت که می توان برای بخش قابل توجهی از تجهیزات و تسلیحات 

الحاقی برشمرد.
 همچنین در بخش پشــتیبانی رزم، مجموعه ای از خودروهای چند منظوره، 
توپ کش و تاکتیکی نیز  طی این مراسم به توان و سازمان رزم نیروی زمینی سپاه  

پاسداران انقلاب اسلامی پیوست.
 یکی دیگر از ابعاد اهمیت این مجموعه از ادوات، تسلیحات و تجهیزات که می 
توان با افتخار به آن اشاره کرد، بهره گیری از آخرین دانش و تکنولوژی روز صنایع 
نظامی در تولید آنهاست که این مهم توسط متخصصان دفاعی داخلی ، آن هم در 
شــرایط سخت تحریمی حاصل شده است و دیروز، به سازمان رزم نیروی زمینی 
ســپاه ملحق و کاملا آماده بهره برداری در اجرای دقیق تر و موثرتر ماموریت های 

دفاعی و امنیتی است.

 وصول هفت هزار میلیارد ریال جریمه نقدی
 از سوی تعزیرات 

 مدیرکل پیشــگیری و مبارزه با قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی از 
رشــد 4۲ درصدی جریمه وصولی در ســال ۹۹ نسبت به مدت زمان مشابه سال 

۹۸ خبر داد.
به گزارش ایسنا به نقل از اداره کل روابط عمومی و تشریفات سازمان تعزیرات 
حکومتی، ســیدعبدالمجید اجتهادی اظهار کرد: در سال ۱۳۹۹ تعداد ۸۲ هزار و 
۱۲۳ پرونده اســت که در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته که تعداد ۸۳ 
هزار و ۸۷۰ پرونده بوده است که به معنای کاهش یک درصدی پرونده ای مختومه 

نسبت به مدت مشابه سال قبل می باشد.
مدیرکل پیشگیری و مبارزه با قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی افزود: 
متخلفان در سال ۹۸ به پرداخت ۱۹ هزار میلیارد ریال و در سال ۹۹ به پرداخت 
۲۱ هزار میلیارد ریال جریمه محکوم شده اند که مقایسه این آمار نشان دهنده رشد 

۸ درصدی جریمه متخلفان است.
وی تصریح کــرد: مبلغ ۵ هزار میلیارد ریال جریمــه از متهمان پرونده ها در 
ســال ۹۸ و مبلغ ۷ هزار میلیارد ریال جریمه نقدی متهمان در مدت مشابه سال 
۹۹ وصول شــده است که این آمار بیانگر رشد 4۲ درصدی میزان وصولی جریمه 
در حوزه قاچاق کالا و ارز اســت. اجتهادی گفت: بیشترین پرونده های وارده حوزه 
قاچاق کالا و ارز در ســازمان تعزیرات به ترتیب مربوط به اســتان های هرمزگان، 
سیســتان و بلوچســتان و آذربایجان غربی و کمترین پرونده های وارده مربوط به 
استان های ایلام و خراســان شمالی است. وی تصریح کرد: بیشترین آمار فراوانی 
پرونده های قاچاق خروجی در ســال ۱۳۹۹ مربوط به ســوخت و گوسفند زنده و 
بیشــترین آمار فراوانی پرونده های قاچاق ورودی در سال ۱۳۹۹ مربوط به لوازم 

خانگی، دخانی و پوشاک و منسوجات است.

اخبار کوتاه


